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گــروه فرهنگ و هنر- ســریال 
»سرگیجه« به کارگردانی بهرنگ توفیقی 
و نویســندگی محمد منعم و همایون 
حجازی این روزها در شــبکه نمایش 
خانگــی از پتلفرم نماوا در حال پخش 
اســت و بازیگرانی چون حامد بهداد، 
رعنا آزادی ور، هادی حجازی فر، هومن 
ســیدی،  شبنم مقدمی، پیام دهکردی و 
مهراوه شــریفی نیا در این سریال ایفای 
نقش می کنند.»سرگیجه« دومین تجربه 
بهرنگ توفیقی پس از »آقازاده« در شبکه 
نمایش خانگی به حساب می آید و یکی 
از ویژگی های منحصر به فرد این سریال 
را می توان فیلمنامه ی معمایی آن دانست 
که کمتر در شبکه نمایش خانگی شاهد 

ساخت اینگونه آثار بوده ایم.
با محمد منعم )نویسنده سریال( 
درباره »سرگیجه« گفتگویی داشتیم 
که در ادامه مشــروح این گفتگو را 

می خوانید:
ایده ابتدایی نگارش فیلمنامه  
معمایی ســریال »ســرگیجه« 

چگونه شکل گرفت؟
سال ۱۳۹۸ بود که یک ایده اولیه در 
ذهنم شکل گرفته بود که درباره فردی 
بود که گم شــده و آخرین شخصی که 
ملاقات کرده را به قتل خود متهم می کند. 
کلیت قصه این بود و کم کم به آن شاخ 
و برگ دادم و دلایل اتفاقات و انگیزه ها 
را پیدا کردم و در مهر ماه همان سال بود 
که از دوستم امین حسین پور خواستم 
که برای نگارش طرح »سرگیجه« کمکم 
کند.من طرح »سرگیجه« را می نوشتم و 
امین حسین پور نیز ایرادات منطقی را به 
مــن می گفت. کار نگارش این اثر ادامه 
داشــت تا اینکه شیوع کرونا در کشور 
آغاز شد و درگیر قرنطینه شدیم. طرح 
فیلمنامه »سرگیجه« در نهایت آماده شد 
و بعد از یک ســال و نیم کسی پیدا شد 
که پس از خواندن طرح به واسطه سعید 

روســتایی به آقای بدرلو معرفی شد و 
آقای بدرلو هم کار را جلو برد.

سریال ها و فیلم های معمایی 
معمــولاً یک راوی اول شــخص 
دارند، چرا راوی این ســریال را 

دانای کل انتخاب کردید؟
طرح اولیه این ســریال محدود به 
اول شخص بود و قرار بود قصه سریال 
از زاویه دید پیمان )حامد بهداد( روایت 
شود تا استیصال و سرگشتگی که برای 
او ایجاد می شــود را احساس کنیم. اما 
یکســری محدودیت ها در زمان تولید 
باعث شد که این ساختار را تغییر دهیم.

اگر قرار بود قصه سریال از زاویه 
دید اول شــخص روایت شــود باید 
حامد بهداد در تمام صحنه های این اثر 
حضور پیدا می کرد و این در حالی است 
که ساخت »ســرگیجه« ۹ ماه به طول 
انجامید و ایــن امکان به دلایلی وجود 
نداشت که حامد بهداد بتواند ۹ ماه درگیر 
این پروژه باشد. اگر قرار بود ما به راوی 
اول شــخص سریال وفادار باشیم باید 
عوامل تولید به سراغ بازیگر جوان تر و 
کم کارتری می رفتند تا انرژی و حوصله 
خود را کاملًا در خدمت این سریال قرار 
دهد.اگر چنین ســریال های خارجی 
ساخته می شــوند دلیلش این است که 
آن ها تولیداتشــان با برنامه ریزی های 
دقیقی صورت می گیرد که در پروژه های 
طولانــی زمانی را برای اســتراحت و 
تجدید قوای عوامل در نظر می گیرند اما 
ما به دلیل مشکلات و محدودیت های 
مالی باید سریع فیلمبرداری را به پایان 
برســانیم و چنین چیزی برایمان میسر 
نیســت. همه این موارد باعث شد که 
از اول شــخص فاصله بگیریم و راوی 
دانــای کل را در نظر بگیریم و از زاویه 
آدم هــای متفاوت به قصــه نگاه کنیم. 
در واقع داســتان این ســریال مربوط 
به خانواده پیمان می شــود و داستان از 

زاویه دید آن ها روایت می شود.
در واقع می تــوان گفت که آنچه 
برای جذب مخاطب در نظر داشــتید، 

معماهای شکل گرفته در سریال بود.
بله دقیقاً ما با معماها و سوال هایی 
که برای مخاطب ایجاد کردیم، ســعی 
داشتیم مخاطب را مجاب کنیم که این 
ســریال را دنبال کند.در قصه ســریال 
»ســرگیجه« اتفاقاتی به تصویر کشیده 
شده که به کلیت قصه ارتباطی ندارند. 
مثل شــروع ســریال که دختری روی 
شیشه اتوموبیل پیمان سقوط می کند. 
دلیل نشــان دادن این اتفاق در سریال 

مشــخص نمی شــود.در کار گروهی 
خیلــی از ایده هــا و حتــی خط های 
داستانی که وارد قصه می شود ایده هایی 
هستند که از افراد دیگر تیم تولید مطرح 
می شوند. در واقع تیم تولید ممکن است 
ایده هایی مطرح کنند و نویسنده ها آن 
ایده ها را بررسی می کنند. دقیقاً نمی دانم 
که چه کسی ایده سقوط آن خانم روی 
شیشه اتوموبیل پیمان را مطرح کرد اما به 
یاد دارم که این صحنه در فیلمنامه وجود 
نداشــت. دلیل اضافه شدن این صحنه 
فضاسازی و شخصیت پردازی بهتر بود، 
ما تصمیم گرفتیم برای این شخصیت 

یک آسیب تروماتیک در نظر بگیریم و 
اینگونه تعریف کنیم که شخصیت پیمان 
کمی مشکل درونی دارد. علاوه بر این، 
اتفاقی که ســریال با آن شروع می شود 
می تواند یک استعاره هم از بدشانسی 
پیمان باشد. حتی شاید با برخی ایده ها 
هم که برای فیلمنامه مطرح می شــود 
مخالف باشــم اما کار جمعی است و 
به نظرم بهتر اســت به نظر دیگران هم 
اهمیت داده شود. خلاصه داستانی که از 
سریال »سرگیجه« منتشر شده نمی تواند 
اطلاعات درســتی دربــاره قصه این 
ســریال ارائه دهد و حتی ممکن است 

مخاطب را از دیــدن این اثر منصرف 
کند. این خلاصه داستان را من نوشتم و 
واقعاً نمی دانستم چه چیزی بنویسم که 
چیزی از قصه سریال اسپویل نشود 
اما شاید خلاصه خوبی نباشد و این به 
ضعف من در خلاصه نویسی مربوط 
شود. من در خلاصه نوشتن همیشه 
مشکل داشتم و حتی فیلمنامه کوتاه 
نوشتن هم همیشه برایم سخت بوده.
الان که ســریال دیده شده می توانم 
خلاصه بهتری بدون در نظر گرفتن 
ملاحظات جلوگیری از لو رفتن قصه 
بنویسم و حتی شاید یک بخش هایی را 
هم بتوانم در خلاصه عنوان کنم که در 
دو قسمت بعدی مشخص می شود اما 
از آنجا که در ادامه گره های داســتانی 
پیچیده تری در فیلمنامه ایجاد می شود، 
می دانم که لو دادن این بخش ها آسیب 

چندانی به سریال نمی زند.
از ســریال  هــر قســمت 
»ســرگیجه« بــا فلاش بکی به 
گذشته کاراکترها شروع می شود. 
به نظر شــما ایــن فلاش بک ها 
کــه از قصه اصلی ســریال جدا 
هستند کمی مخاطب را سردرگم 

نمی کنند؟
این فلاش بک ها به نوعی انگیزه 
اقدامات برخی شخصیت ها را به مخاطب 
می فهمانند و اتفاقاً به نظر من می توانند به 
درک بهتر اتفاقات و ماجراهای سریال 
کمــک کنند. با فلاش بک ها در واقع ما 
مخاطب را از انگیزه اقدامات کاراکترها 
آگاه می کنیم. یکــی از روش هایی که 
برخی فیلمنامه نویس هــا برای چنین 
فیلمنامه هایــی در نظــر می گیرند این 
است که شــخصیت گناهکار در پایان 
بــا یک مونولــوگ انگیزه های خود را 
بیان می کند اما من و به خصوص آقای 
حجازی مخالف این مونولوگ بودیم و 
در گفتگــو و تعاملات تصمیم گرفتیم 

به گذشــته شخصیت ها رجوع کنیم و 
بخشــی از تاریخچه روابط نشان دهیم 
تا دیگر در پایان احتیاجی به مونولوگ 

نهایی نباشد.
در این ســریال شــکلی از 
کلاه برداری را شاهد هستیم که 
می توان به آن یــک کلاه برداری 
بســیار مــدرن لقــب داد. با چه 
تحقیقاتی بــه جزئیات عملکرد 
کلاه بردارهــا در ایــن شــکل 

کلاه برداری خاص رسیدید؟
در واقع تحقیق چندانی نداشــتم 
چراکــه خودم یکی از مال باختگان این 
نوع کلاه برداری هســتم و چند ســال 
پیش مبلغی از ســرمایه ام را اینگونه از 
دست دادم و به همین دلیل در فیلمنامه 
»سرگیجه« با توجه به شناختی که نسبت 
بــه این اتفاق پیدا کــردم از این ماجرا 
اســتفاده کردم.البته طرح اولیه اینگونه 
نبود اما پس از این تجربه در سال ۱۳۹۹ 
و اوایل ۱۴۰۰ که ماجرای کریپتولند رخ 
داد و من هم یکــی از آن مال باختگان 
بودم، تصمیم گرفتم شکل کلاه برداری 
صورت گرفته در »سرگیجه« را اینگونه 
انتخاب کنم تا حداقل به آن کلاه برداران 
واقعی هم اشاره ای کرده باشم. اما برای 
وارد شدن به جزئیات نیاز به تحقیقات 
بیشتر داشتم و با برخی دوستانم که در 
عرصــه رمزارزها کار می کنند صحبت 
کــردم و اطلاعاتی بدســت آوردم که 
در شکل گیری قصه »سرگیجه« کمک 

بسیاری به من کرد.
چرا نســل نوجوانی که در 
سریال »ســرگیجه« به تصویر 
کشــیده شــده اند را تا این حد 
بی تفاوت به ماجراهای پیرامون 

خود نشان دادید؟
چنیــن قصــدی نداشــتم، من 
نوجوانان را افــرادی می دیدم که اتفاقاً 
بزرگترهــا آن ها را نمی بینند و توجهی 

به آن ها ندارند. به عنوان مثال وقتی پدر 
ملودی گم می شود او از مادرش گلایه 
می کند که چرا من را در جریان این اتفاق 
قرار ندادی و از این به حســاب نیامدن 

و دیده نشدن به شدت گلایه می کند.
وقتی بزرگ ترها این نسل را اصلًا 
نمی بیننــد آن ها هم چاره ای ندارند جز 
اینکــه به جمع های خودشــان بروند 
و از خودشــان تأثیر بگیرند. من قصد 
داشتم چنین مســئله ای را روایت کنم 
و از بی توجهــی خانواده ها به نیازهای 
عاطفی و مادی نوجوانان بگویم. ملودی 
»سرگیجه« نیازهای مادی اش تأمین شده 
و اتفاقاً خانواده اش به این دلیل نیازهای 
مــادی او را تأمین کــرده که نمی تواند 
نیازهــای عاطفــی اش را تأمین کند و 
خانواده اش با این کار تصور می کند که 
این خلأ را پر کرده اســت. شاید کمی 
ترس از سانســور و خودسانســوری 
باعث شــده تا در قصه کمی ماجرا به 
ســمتی برود کــه ذره ای نوجوانان هم 
مقصر به نظر برســند اما قصد من واقعاً 

اینگونه نبوده.
از محصــول نهایی رضایت 

دارید؟
شــاید از تهیه کننده و کارگردان 
هم بپرســید پاسخ شــان مثبت نباشد؛ 
بــه یاد دارم در یــک صحنه کارگردان 
اصرار داشت که فیلمبرداری به شکلی 
که در ذهن دارد انجام شــود اما شرایط 
به او این اجــازه را نمی داد. به هر حال 
فکر می کنم هیچ چیــزی صد در صد 
مطابق میل عوامل تولید پیش نمی رود 
ولی با توجه به فضایی که در ســینمای 
مــا حاکم اســت من از تجربــه با این 
گروه بســیار لذت بردم و در یک نظر 
کلــی باید بگویم که از محصول نهایی 
رضایت دارم و خوشــحالم که امروز 
 »ســرگیجه« مورد توجه قــرار گرفته 

است.

نویسنده سریال »سرگیجه« با اشاره به اینکه طرح اولیه این سریال از زاویه دید اول شخص روایت می شد، 
گفت: ما به دلیل محدودیت های تولید راوی را به دانای کل تغییر دادیم. همچنین با معماها و سوال هایی که 

برای مخاطب ایجاد کردیم، سعی داشتیم مخاطب را مجاب کنیم سریال را دنبال کند.

منعم نویسنده سریال »سرگیجه« مطرح کرد؛

با خلق معماها به جذب 
تماشاگر می اندیشیدیم

گروه فرهنگ و هنر-تهیه کننده 
»نــون خ« با بیان توضیحاتــی درباره 
حضور بازیگران شناخته شده و ناشناس 
در این سریال، درباره حواشی حضور 
حسن معجونی و هومن حاج عبداللهی 
توضیح داد.مهــدی فرجی تهیه کننده 
ســریال »نون. خ« به کارگردانی سعید 
آقاخانــی که پخش فصل چهارم آن در 
نوروز ۱۴۰۲ با استقبال مخاطبان همراه 
شــد و براساس آمار ســامانه تلوبیون 
عنوان پربازدیدترین سریال نوروزی را 
هم از آن خود کرده اســت، در گفتگو با 
خبرنگار مهر درباره دلیل اضافه نکردن 

بازیگران مشهور به ترکیب بازیگران در 
فصل جدید این سریال توضیح داد: از 
همان فصل اول به این نتیجه رسیدیم که 
قصه سریال و توانایی های بازیگران آن، 
به اندازه ای هست که نیاز به اضافه کردن 
چهره های شناخته شــده در فصل های 
بعدی نباشــد. جالب اســت که برای 
برخــی از این نقش ها در ابتدا بازیگران 
نام آشنا در نظر گرفته بودیم اما در همان 
یکی دو روز اول که به کار اضافه شدند 
متوجه شــدیم که جنس بازی آن ها به 
فضا و جنس بازیگران دیگر نمی خورد. 
بنابراین از آن ها عذرخواهی کردیم و از 

همان بازیگران ناآشــنا بهره بردیم.وی 
افــزود: به این ترتیب به جز چند مورد 
خاص، بازیگر مشــهوری را به جمع 
بازیگران اضافه نکردیم. خوشــبختانه 
این رویکرد جــواب داد. مردم هم این 
شــخصیت ها و بازی بازیگران آنها را 
پسندیده و با آن ارتباط برقرار کرده اند. 
این موضوع که بازی بازیگران از بافت 
کلی قصه بیرون نزند، برای ما اولویت 
داشــت.مدیر پیشین شبکه یک درباره 
همکاری با عوامل این مجموعه یادآور 
شــد: در این چهار ســال و در جریان 
ســاخت چهار فصل »نون .خ« به عنوان 

تهیه کننده، ارتبــاط متقابل خوبی بین 
ما برقرار بوده اســت. خدا را شــکر از 
ویژگی ها و شــکل کار همدیگر اطلاع 
داریــم و هماهنگی خوبــی بین ما به 
وجود آمده است که امیدوارم همچنان 
ادامه پیدا کند.وی درباره استقبال رئیس 
صداوســیما از ساخت فصل پنجم این 
مجموعه هم اظهار کــرد: آقای جبلی 
رئیس محترم ســازمان از من خواستند 
که فصل پنجم »نون خ« هم ساخته شود 
و حتماً فرهنگ و آداب و رســوم قوم 
عزیز کُرد در آن محوریت داشته باشد. 
البتــه هنوز صحبت جدیــدی با آقای 

آقاخانی و ســایر عوامل در این زمینه 
نداشته ایم؛ ان شــاالله در روزهای آینده 
در این زمینه جلساتی خواهیم داشت تا 
ببینیم کار به چه شکلی ادامه پیدا خواهد 
کرد.تهیه کننده »نــون خ« درباره علت 
جدایی حســن معجونی از بازیگران 
فصل چهارم ایــن مجموعه برخلاف 
اطلاع رســانی های صورت گرفته نیز 
گفت: هیچ نکتــه خاصی در کار نبود. 
در ابتدا قرار بود در خدمت ایشــان هم 
باشــیم اما درگیر یــک عمل جراحی 
ســخت شــدند و به زمان آغاز تولید 
سریال نرسیدند و عذرخواهی کردند و 

آقای بنفشه خواه جایگزین ایشان شدند.
فرجی همچنین درباره این شایعه 
که حضور شخصیت روحانی با بازی 
هومــن حاج عبداللهــی در این فصل 
منوط به نپوشیدن لباس روحانیت بوده 
است نیز عنوان کرد: در فصل های دوم 
تا سوم، در قصه جایی برای حضور این 
شخصیت نداشتیم. ضمن اینکه آقای 
حاج عبداللهی هــم درگیر چند پروژه 
دیگر بودند. در این فصل هم چون فقط 
بحث داوری مسابقه فوتبال بین ده بالا 
و پایین را داشــتیم دیگر نیازی به اینکه 
با لباس روحانیت در داســتان حضور 

داشته باشــند نبود. »نون خ ۴« که تا به 
حال ۹ میلیون و ۲۰۰ هزار بار در تلوبیون 
دیده شده، عنوان پربیننده ترین سریال 

نوروزی تلویزیون را هم با ۸۳.۵ درصد 
بیننــده و ۷۸.۶ درصد رضایت در میان 

مخاطبان از آن خود کرده است.

»نونخ«بهفصلپنجمهممیرسد؟
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